
من آن فراکیسون سومم...
با تشکیل مجلس جدید و انتخاب هیات رئیسه زمزمه های تشکیل یک فراکسیون جدید و جدایی اصولگرایان 
میانه رو از پایداری ها در راهروهای مجلس بیشتر و بیشتر می شود. برخی از نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی بر این اعتقاد هستند که افراد تندر رو در هر دو جناح سیاسی موجود در مجلس مانع از پیشروی در 
کارها و تحقق اهداف اقتصادی و کلان نظام می شود و به همین دلیل اگر روند دو فراکسیون مجلس به این 

صفحه ۲شکل ادامه داشته باشد شکل گرفتن فراکسیون جدید در مجلس شورای اسلامی دور از ذهن ...

|   2016 ژوئــن   1   |   1437 25 شــعبان    |   1395 مــاه  12 خــرداد   |   اوقــات شــرعی: اذان صبــح: 04:03  |  اذان ظهــر 13:02  |  غــروب آفتــاب:  20:15  |   اذان مغــرب: 20:35  ||   چهارشــنبه 

 قوه قضاییه نمی تواند 
به موضوع دادگاه کروبی 

ورود کند

ادامه سفر وزیر خارجه ایران به شمال اروپا با دیدار از سوئد

دیدار با وایکینگ ها
محمد جواد ظریف، وزیر خارجه جمهوری اسلامی ایران، در ادامه سفر اروپایی خود امروز 

در سوئد با مقامات ارشد سوئدی دیدار و گفت و گو کرد. وی که پیش از این به لهستان و 
فنلاند نیز سفر کرده بود، در دیدار امروز خود با وزیر خارجه سوئد، درباره طیفی از مسائل 

دوجانبه و منطقه ای به گفت و گو پرداخت. وزیر امور خارجه سوئد در این ملاقات با تبریک 
توافق هسته ای ایران با گروه 1+5 و اشاره به روابط چند صد ساله دو کشور، بر گسترش 

 همکاری های ایران و سوئد در مرحله فعلی تأکید کرد. ظریف نیز با تأکید بر اینکه 
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لغو کنسرت ها به دلیل برخوردهای سلیقه ای است
رییس فراکســیون امید مجلس در اولین واکنش پس از ورودش به مجلس به لغو کنسرت ها از برخوردهای سلیقه ای 
درخصوص لغو کنسرت ها انتقاد کرد و با اشاره به لزوم شفاف سازی سیاست ها و قوانین در این زمینه، وزیر ارشاد را در این 
زمینه به مجلس پاسخگو خواند.  محمدرضا عارف درباره لغو کنسرت های مجوزدار در برخی شهرها گفت: اینکه در یک 
استان کنسرتی برگزار نشود و در دیگری بتواند مجوز اجرا بگیرد، نشان می دهد یک سیاست روشن در این زمینه وجود 
ندارد؛ لذا در حوزه فرهنگ مهم این است که راهبردها و جهت گیری ها مشخص شود و قانونی شفاف وجود داشته باشد. 
عارف با اشــاره به نقشه مهندســی فرهنگی کشور، تصریح کرد: من فکر می کنم شــاید بتوانیم این امر را جزو وظایف 

شــورای عالی انقلاب فرهنگی قرار دهیم؛ لذا این شورا باید ســریعتر سیاست ها و راهبردهای این بخش را مشخص و ابلاغ کند و مجلس هم کمک 
کند تا در جایی که نیاز به قانونگذاری اســت، این امر صورت گیرد تا کمتر شاهد برخورد سلیقه ای باشیم. وی تاکید کرد: نتیجه برخورد سلیقه ای، دور 
شــدن جوانان از فرهنگ بومی و اسلامی و رو آوردن به شبکه های خارجی و ایجاد هرج و مرج در کشور است. نماینده مردم تهران در مجلس با تاکید 
بر اینکه باید مساله موسیقی و کنسرت ها در کشور حل شود، افزود: مردم، جوانان و هنرمندان کشور باید تکلیف خودشان را بدانند زیرا بدترین حالت 

بلاتکلیفی و برخورد سلیقه ای است که متاسفانه امروز در حوزه موسیقی با برخورد سلیقه ای مواجه هستیم.
این نماینده مردم در مجلس دهم با بیان اینکه وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی باید در رابطه با برگزاری کنسرت و لغو آن پاسخگو باشد، تاکید کرد: وزیر 

فرهنگ در مقابل مجلس مسئول است و باید در برابر هر اقدامی پاسخگو باشد.

انتخابات اهر و هریس باطل شد، تبریز تایید
در حالی که مجلس دهم با شناختن ترکیب هیات رئیسه کار خود را آغاز کرده است امروز خبر رسید که نتیجه انتخابات در 
حوزه انتخابیه اهر و هریس ابطال شــده تا پیروز انتخابات این حوزه که از لیســت امید به مجلس راه یافته بود از رسیدن به 
بهارســتان جا بماند. سیامک ره پیک همچنین از جابه جایی منتخب چهارم و پنجم حوزه انتخابیه تبریز، اسکو و آذرشهر 

طبق نتایج بازشماری آرای این حوزه خبر داد.
سخنگوی هیأت مرکزی نظارت بر انتخابات از راهیابی محمداسماعیل سعیدی به مجلس شورای اسلامی از حوزه انتخابیه 
تبریز، اسکو و آذرشهر و همچنین ابطال انتخابات در حوزه انتخابیه اهر و هریس خبر داد. سیامک ره پیک سخنگوی هیات 

مرکزی نظارت بر انتخابات اظهار داشت: در جلسه امروز شورای نگهبان، پس از بررسی گزارش بازشماری آرای حوزه انتخابیه تبریز، آذرشهر و اسکو، ۳ 
نفر نخست این حوزه انتخابیه ابقا و ۲ نفر چهارم و پنجم این حوزه جابه جا شدند. او افزود: بنا بر نتایج بازشماری آرا در حوزه انتخابیه تبریز، محمداسماعیل 
سعیدی به عنوان منتخب چهارم این حوزه به مجلس دهم راه یافت و علیرضا منادی سپیدان از راهیابی به مجلس بازماند. ره پیک که با صداوسیما گفت وگو 
می کرد، اظهار داشت: آقایان محمدحسین فرهنگی و شهاب الدین بیمقدار و خانم زهرا ساعی دیگر منتخبان مرحله دوم انتخابات مجلس از این حوزه 
انتخابیه هســتند که به مجلس راه یافته اند. حوزه انتخابیه تبریز، اسکو و آذرشهر صاحب ۶ کرسی در مجلس شورای اسلامی است که در مرحله نخست 
انتخابات مجلس که ۷ اسفندماه در سراسر کشور برگزار شد، آقایان مسعود پزشکیان و احمد علیرضابیگی موفق شدند به خانه ملت راه یابند. وی گفت: بر 

این اساس پرونده بررسی صحت دهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی در همه حوزه های انتخابیه بسته شد.

 در برابر بدعهدی 
طرف مقابل انتخاب های 

متعددی داریم 
مدیرکل سیاســی و امنیت بین المللــی وزارت امور 
خارجــه ایــران اظهار کــرد: برخی چنیــن تصوری 
دارند که بحث غنی ســازی تنها به صورت شــکلی 
بوده اســت در صورتی که مســأله مهم، به رسمیت 
شناختن حق غنی سازی ایران بود. حمید بعیدی نژاد 
با اشاره به اهداف اولیه مذاکرات ایران و 5+1 عنوان 
کرد: از ابتدای مذاکرات تا زمان برجام به رســمیت 
شناختن حقوق هسته ای ایران و لغو تحریم ها جزء 

خواسته های تیم مذاکره کننده بوده است.
وی بیــان کــرد: تحریم هــا بــرای اعمال فشــار و 
جلوگیری از دستیابی ایران به غنی سازی وضع شده 
بود اما در شرایطی که طرف های مقابل غنی سازی 
را می پذیرنــد، تحریم ها نیز باید کاملا لغو شــود چرا 
که تحریم ها بــرای جلوگیری از غنی ســازی وضع 

شده بود.
بعیدی نژاد با بیان اینکه حفظ توانایی هسته ای ایران 
و لغــو تحریم ها دو پایه اصلی مذاکرات بوده و این از 
مطالبات جدی تیم مذاکره کننده بوده و خواهد بود، 
خاطرنشــان کرد: اینکه گفته شده دیگر بحث های 
اقتصــادی مهم نیســت و فقــط بحث شناســایی 
هسته ای بوده، درست نیســت و به طور قطع بحث 
اقتصادی برای کشور مهم است، برخی تصور دارند 
برجام تفاهم نامه اقتصادی و تجاری اســت که باید 
تحولی شگرف در اقتصاد کشــور ایجاد کند که این 

تصور اشتباه است.
وی تصریح کرد: برجام تفاهم نامه ای درباره مسائل 
هســته ای اســت که نمی توان انتظار داشــت برای 
موانــع اقتصادی و تجــاری، راه حل و راهکار رشــد 
تعریف کند بلکه رشــد اقتصادی و خروج از رکود به 
وســیله مدیریت اقتصادی صحیح در کشور حاصل 

می شود.
بعیدی نژاد با بیان اینکه بین دو عنوان »برجام، تفاهم 
اقتصادی« و »نتایج اقتصادی برجام« تفاوت های 
بســیاری وجــود دارد، گفــت: رشــد اقتصــادی 
ناشــی از مدیریت اقتصادی اســت کــه می توان از 
فرصــت برجام نیــز در تحقق این رشــد بهــره  برد و 
 خوشبختانه تمام کشور مصمم به بهره گیری از این 

فرصت  است.

همه تحریم های بانکی لغو شده است
بعیدی نژاد با اشاره به اینکه کلیه تحریم های بانکی 
لغو شده است، یادآور شد: سوئیفت از ابتدای اجرای 
برجام باز شده اما بانک های بزرگ به سبب احتیاط 
از فشــارها و ایجاد مشــکل از ســوی آمریکا برای 
پیوستن به مســیر ارتباط با ایران کُند عمل می کنند 
اما مذاکرات جدی در این زمینه شکل گرفته است.

وی دربــاره مشــکلات موجــود در مســیر ارتبــاط 
بانک های جهانی با ایران نیز گفت: مسأله ساختاری 
و بدنیتی آمریکا برای اجرا نشدن مفاد برجام در زمینه 
مســائل بانکی وجود دارد اما باید با اعمال فشــار و 
تأکید بر اجرای صریح برجــام، بتوانیم این حقوق را 

دریافت کنیم.
این عضو تیم مذاکره کننده هســته ای اعلام کرد: 
ارتباط ساختار بانک های بین المللی با ایران مطالبه 
جدی ایران از آمریکاست و باید آنچه در برجام نوشته 
شــده کامل اجرا شــود، در غیر این صورت چنانچه 
به نقطه ای برســیم که احســاس کنیم برخی از این 
تحریم هــا و محدودیت ها به ســبب فشــار موجود 
برخی کشــورها برداشــته نمی شــود اقدام متقابل 
انجام خواهیم داد که اگر چنین شود آمریکایی ها از 

اقدامات خود پشیمان خواهند شد.

من آن فراکیسون سومم...
زمزمه های تشکیل فراکسیونی سومی علاوه بر امید و ولایت در مجلس به گوش می رسد

با تشــکیل مجلس جدیــد و انتخاب هیات رئیســه زمزمه های تشــکیل یک 
فراکســیون جدید و جدایی اصولگرایــان میانه رو از پایداری هــا در راهروهای 

مجلس بیشتر و بیشتر می شود.
برخی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی بر این اعتقاد هستند که افراد تندر 
رو در هر دو جناح سیاســی موجود در مجلس مانع از پیشروی در کارها و تحقق 
اهداف اقتصادی و کلان نظام می شود و به همین دلیل اگر روند دو فراکسیون 
مجلس به این شکل ادامه داشته باشد شکل گرفتن فراکسیون جدید در مجلس 

شورای اسلامی دور از ذهن نخواهد بود.
برخی از نمایندگان مجلس نیز بر این اعتقاد هستند که تشکیل فراکسیون ولایت 
در ابتدای شــروع به کار مجلس یک فراکســیون اتحادی و موقتی  بوده است 
و تنها برای برای انتخابات رئیس و ســایر اعضای هیات رئیســه مجلس شکل 

گرفته بود و حال که این اعضا مشخش شده اند دیگر نیازی به آن وجود ندارد.
این نمایندگان بر این اعتقاد هستند که برخی ها از جمله نمایندگان منتسب به 
جبهه پایداری نمی توانند خود را با مشی سیاسی علی لاریجانی هماهنگ کنند 
و لذا بزودی اختلاف نظر های اساســی بین اعضای این جبهه و فراکســیون 
ولایت شکل خواهد گرفت و دیر یا زود این افراد خود را از فراکسیون جدا خواهند 
کرد لذا قبل از اینکه وضعیت بحرانی شود تشکیل فراکسیون جدیدی با حضور 

نمایندگان معتدلین و مستقلین از شروع هرگونه بحرانی ممانعت خواهد کرد.
البته مشــخص نیســت که ایده طراحی این طرح از کجا نشات گرفته است اما 
شــنیده ها نشــان می دهد که برخی از نمایندگان در فکر تشکیل فراکسیونی 
با ریاســت علی لاریجانی و حضور رســمی کاظم جلالی به عنــوان رئیس این 

فراکسیون در فکر اجرای کردن این تصمیم هستند.
در هیمن ارتباط غلامعلی جعفــرزاده با بیان این مطلب که اگــر ادامه روند دو 
فراکسیون امید و ولایت به این شکل پیش رود قطعا فراکسیون سومی متشکل 
از مستقلین و معتدلین شــکل خواهد گرفت. اظهار کرد: در هر دو فراکسیون 
امید و ولایت به دلیل انتخاب عنوان آن ها که هر دو برای ما مقدس است، افراد 

افراطی در آن ها دیده می شود و مورد پسند مردم نیستند.
وی تصریح کرد: طبیعی است اگر ادامه روند به این شکل باشد و اگر خودشان 

را اصلاح نکنند نباید شک کرد که فراکسیون سومی شکل گیرد.
جعفــرزاده ایمن آبادی در گفت و گو با تابنــاک در خصوص این موضوع اظهار 
داشت: دوره فراکسیون ولایت تمام شده است و به نظر می رسد که دیگر نیازی 
به این فراکسیونوجود ندارد فراکسیون ولایت به دلیل یک ضرورت تشکیل شد 
و به نظر می رســد که ضرورت آن به اتام رسیده اســت، به عبارت دیگر در مورد 

رئیس یک اجماعی بین افراد وجود داشت اما ا
وی گفت: از رئیس به بعد دیگر این اجماع دیگر وجود نداشت و از رئیس به بعد 
دیگر نظرات در هیات رئیســه متفاوت بود و خود به خود فراکسیون به دو دسته 
تبدیل گردید و به نظر می رســد که با ادامه این روند نیز این مســیر ادامه خواهد 
داشت، در حال حاضر در فراکسیون ولایت افرادی وجود دارند که اساسا برای 

برخی ها دور یک میز نشستن مقدور نیست.
این نماینده مجلس گفت: با این حساب طبیعی است که این افراد راه خود را از 
سایرین جدا کنند، به هر حال در فراکســیون امید افرادی وجود دارند که هیچ 
بحثی بین آنها وجود ندارد اما برخی گرایشــات اصــلاح طلبی دارند که گاهی 

چالش هایی را بین افراد خود فراکسیون ایجاد می کند.
این نماینــده گفت: متقابلا در فراکســیون ولایت نیز افــرادی وجود دارند که 
تفکرات پایداری دارند و این افراد نیز بین خودشــان مشکلی ندارند اما عده ای 
در این وســط وجود دارند که قادر هستند توازن را بهم بزنند، این افراد یا معتدل 
هســتند، یا مستقل هســتند و یا اصول گرا هســتند اما معتدل ترند و برخی هم 
اصلاح طلب هســتند اما معتدل هســتند و به همین دلیل امکان دارد که یک 

مجموعه ای با این ویژگی ها زیر یک سقف شکل گیرد.
این نماینده مجلس با بیان اینکه فراکســیون ســوم افــرادی خواهند بود که از 
دو فراکسیون موجود در مجلس جدا خواهند شــد و فراکسیون جدید را شکل 

خواهند داد.
این نماینده در پاسخ به این سوال که رهبری این فراکسیون را چه کسی بر عهده 
خواهد داشــت گفت: قطعا این افراد توســط آقای لاریچانــی و عارف هدایت 
نخواهند شــد، به دلیل اینکه عارف و لاریجانی با گروه فراکسیون های اصلی 

خواهند بود و شاید تمایلی برای حضور در فراکسیون جدید نداشته باشند.

وی گفت: بنابراین این احتمال که لاریجانی و عارف ریاســت این فراکســیون 
را داشته باشند کم اســت اما ممکن است این فراکسیون توسط یک شورا اداره 
گردد و لازم نیست یک فرد شناخته شده و ملی در این فراکسیون حضور داشته 

باشد و هدایت آن را برعهده بگیرد.
وی گفت: افردای هستند که جز جریان معتدل هستند و تنها به فکر کار کردن 
و پیش بردن اهداف اقتصادی و سیاسی نظام هستتند و گوش به فرمان رهبری 
هستند تنها فکرشان منافع ملی است و از از تند روی های جناحی نیز دوری می 
کنند این افراد تمایل دارند که نکات قــوت دولت را کمک کنند و با جاهایی که 
ممکن است ایراداتی داشته باشد مخالفت های معقول و قانونی می کنند، اینه 

تشکیل دهنده فراکسیون جدید در مجلس دهم خواهند بود.
این نماینده در پاســخ به این ســوال که گفته می شــود در هر دو طیف افرادی 
تنــدرو وجــود دارند ایــن افــراد عمدتا چه کســانی هســتند و اهدافشــان در 
مجلــس دهم چیســت گفت: بــه هر حــال در هر دو فراکســیون ایــن افراد 
 وجــود دارنــد و مشــی اعتدالی مــا مانع می شــود تــا با ایــن افــراد در تعامل 

باشیم.
جعفر زاده گفت: البته اســامی این افراد را نمی شود بیان کرد اما مصداق های 
تندر روی دارند، برخی ها سوابق دارند که به هر حال ممکن است در آینده نیز به 
شــی قبلی خود باز گردند به طور  در بحث برجام برخی از نمایندها موضع گیری 
های مشخصی داشتند که به هر حال افراد مشخصی هم در مجلس هستند.

وی گفت: ما ســعی خوهیم کرد با منویات رهبری فراکســیون ســوم را شکل 
دهیم ما نه جلو تر از رهبری قدم خوایم برداشــت و نــه از رهبری عقب خواهیم 
ماند، هر چیزی که به صلاح ملت و مملکت باشــد فراکســیون جدید در آن راه 

قدم خواهد برداشت.
این نماینده مجلس در خصوص تند روی اصلاح طلبان مجلس نیز گفت: هر 
آهنگی  که شــکل مجلس ششــم را در مجلس نهم تداعی کند ما از آن پرهیز 
خواهیم کرد و هر بویی که به مشام نمایندگان برسد که برخی از نمایندگان قصد 
دارند تا رفتاری مانند مجلس ششــم در مجل رخ دهد و تکرار کنند ما از آ دوری 

خواهیم کرد.

پیگیری روزواکنش روز

راه امام توسط خلف صالح ایشان به خوبی دنبال می شود 
رییس جمهور با تســلیت ایام ارتحال حضرت امام خمینی)ره( بنیانگذار کبیر انقلاب اسلامی، تشکیل نظام جمهوری اسلامی با رای قاطع و حداکثری مردم وپایه ریزی ارکان نظام در اولین سال پس از 
پیروزی انقلاب را بسیار حائز اهمیت دانست و افزود: این نشان از تدبیر و بینش بالای امام راحل دارد. ایشان به گونه ای عمل می کردند که نه تنها با معیار های متدینین بلکه با شاخص های دموکراسی 
در جهان نیز تطبیق داشــت. حســن روحانی اقدام مجلس خبرگان رهبری پس از ارتحال امام خمینی)ره( در انتخاب جانشــین به حق امام، در کوتاه ترین زمان ممکن را بسیار با اهمیت و تاریخی عنوان 
کرد و گفت: خداوند با عنایت خود دلها را به بهترین ســمت هدایت کرد و انتخاب صالح ترین فرد از سوی اعضای خبرگان برای دوستان جمهوری اسلامی در جهان امیدوار کننده و موجب یاس و ناامیدی 
دشــمنانی شد که چشم به روزهای پس از امام در این کشور دوخته بودند. روحانی با بیان اینکه امروز راه و خط امام توسط خلف صالح ایشان به خوبی در کشور، منطقه و جهان دنبال می شود، اظهارداشت: 
با انتخاب حضرت آیت الله خامنه ای)مدظله العالی( به رهبری انقلاب، پرچم نظام جمهوری اسلامی ایران و مردم سالاری حتی یک روز هم بر زمین نیفتاد و این انتخاب در آن دوران غم و اندوه، 

موجب آرامش و خوشحالی ملت ایران گردید.

سیاسی
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ســید علی خمینی با بیان اینکه هیچگاه نباید اجازه داد که حساســیت جامعه نســبت به فســاد از بین برود تاکید کرد: این حساســیت باید در بین مردم و حکومتیان نیز ادامه داشته باشد؛ نباید از 
هر طرف آن خبرهای ناراحت کننده ای در زمینه فســاد و اختلاس بشــنویم؛ همه مردم باید ســعی کنند که ابتدا در خود اصلاح ایجاد کنند و ســپس جامعه را به پاک کنند. نوه امام افزود: یکی 
از مهمترین دغدعه های رهبرمعظم انقلاب در خصوص جلوگیری از همین فســادها در جامعه اســت و یکی از مســایلی که موجب عصبانی شدن معظم له می شــود، مساله فساد است؛ باید از 

مســوولان دولتی سوال شود که چه اقدماتی برای بستن مسیرهای فســاد انجام داده اند. سید علی خمینی با تاکید بر این که »تاخیر در مقابله با فســاد نباید انجام شود«، اظهارکرد: وقتی جامعه 
درگیر فســاد شود، نمی توان از فســادهای بعدی جلوگیری کرد؛ زمانی که درگیر فساد باشــیم امورات ما اصلاح نخواهد شد؛ مقدمه پیشرفت، مقابله با فساد اســت. نوه امام تصریح کرد: در همین 
زمینه نباید فریادها نســبت به مفاسد موجب سیاه نمایی و دلسردی مردم شود. طلاب باید در این زمینه دو جهت را مد نظر داشته باشند؛ نخست این که طلاب نباید از هر چیزی به شکل چشم بسته 

دفاع کنند؛ امام راحل نیز هیچگاه از همه چیز دفاع نمی کردند.

تندروها هم رسانه دارند هم امنیت
حمیدرضا جلایی پور گفت: درســت است 
که تعداد تندرو ها کم اســت امــا امکانات و 
رســانه های عمومــی زیادی دارنــد و از آن 
مهم تــر امنیت دارند و مــورد حمایت دولت 
پنهان هســتند. وی با بیــان اینکه تندروها 
از گسترش طیف فراگیر عقلا، فراکسیون 

فراگیر امید و طیف وســیع هواداران دولت می ترسند اظهار کرد: رویارویی 
آنها با این مسائل مثل جن و بســم الله است. رشد و فراگیری طیف میانه رو 
و فراکسیون امید باطل السحر تندروی اســت. آنها احساس می کنند مثل 
یخ دارند آب می شــوند. به دلیل همین توضیحات کــه گفتم جنجال های 
تبلیغاتی آنها چندان اهمیتی ندارد. خودشــان این حرف ها را می زنند برای 
اینکه خودشــان بشنوند و روحیه بگیرند. جلایی پور یادآور شد که تندروها از 

رقابت دوستانه عارف و لاریجانی  عصبانی و ناراحت هستند.

روحانی معاون اول هاشمی است
حجت الاسلام شــجونی گفت: همه ما باید 
تلاش کنیم حسن روحانی اولین رئیس جمهور 
چهارساله ایران باشد و نتواند دوباره به ریاست 
جمهوری دســت پیدا کند. در شرایط کنونی 
روحانی رئیس جمهور نیســت و بلکه معاون 
اول هاشــمی رفسنجانی اســت! شجونی با 

بیان اینکه اصلاح طلبان چه رای آورده باشند و چه نیاورده باشند »منفور« مردم 
هستند افزود: در انتخابات هفتم اسفند نوعی ترفند صورت گرفته که باید مورد 
بررسی قرار بگیرد. شجونی با بیان اینکه حتی یک نفر از اصلاح طلبان نه شهید 
شده اند و نه ترور شده اند، اظهار کرد: در نتیجه اصلاح طلبان حتما بده و بستانی 
داشته اند که کسی از بین آنها ترور نشده است. وی با بیان اینکه فتنه رای آوری 
اصلاح طلبان در هفتم اســفند نیز مانند فتنه ۸۸ اتفاق افتاده، افزود:  به نظر 

می رسد اصلاح طلبان خوش خیم وارد مجلس دهم شده اند.

احمدی نژاد افتصاح کرد
حجت الاســلام غلامرضا مصباحی مقدم 
دربــاره خاطرات بــدش در مجلس نهم نیز 
گفت: بدتریــن خاطره من داســتان آقای 
احمدی نــژاد بود و یکشــنبه ســیاه. وقتی 
ایشــان برای استیضاح آقای شیخ الاسلام 
وزیــر کار به مجلس آمدند و بــه جای اینکه 

به دفاع از وزیر خودش بپردازد، به نوعی اســتیضاح رئیس مجلس پرداخت 
و به تعبیر بنده،  افتضاح کــرد. نماینده مردم تهــران در مجلس نهم درباره 
مهمترین اتفاقات این دوره از مجلس نیز اظهار کرد: اتفاقات مهم متعددی 
داشــتیم. اما از نظر من بهترین اتفاق های مجلس نهم مسائل اقتصادی 
بود که ما توانســتیم در این مجلس به آنها توجــه کنیم. رفع موانع تولید یکی 
 از مصوبات اساســی بود،  همچنین قانون مبارزه با قاچاق یکی از مصوبات 

خوب ما بود. 

سیدمهدی طباطبایی:
 لاریجانی اصولگرایی 

معتبر است
احــزاب و شــخصیت ها - عضــو ارشــد جامعــه 
روحانیــت مبــارز می گویــد حضــور لاریجانی در 
راس قوه مقننــه قطعا می تواند بــه ایجاد آرامش 

در مجلس کمک کند.
حجت الاســلام ســیدمهدی طباطبایی در گفت 
و گو بــا خبرآنلاین بــا اســتقبال از ترکیب هیات 
رییســه مجلس دهم، گفت: آقــای لاریجانی را 
از ســالها دور می شناســم و با شــناختی که دارم 
ایشــان را یــک اصولگــرای معتبر مــی دانم که 
همیشــه بر مشــی اصولگرایی ثابت قــدم بودند 
و دســتخوش حــوادث نشــده اند. بــه اصطلاح 
 ۸۳ از ســال  قبــل   ایشــان جــز اصولگرایــان 

. هستند
وی تصریــح کــرد: علیرغــم تغییــر و تحولاتــی 
که طی ســالهای اخیــر در جریــان اصولگرا رخ 
داد لاریجانــی باز هم در مســیر مثبت و درســت 
اصولگرایی حرکت کــرد، حضورش در راس قوه 
مقننه قطعا می توانــد به ایجاد آرامش در مجلس 
کمــک کند، او مــی تواند تندروهــای اصولگرا و 
اصــلاح طلب مجلس را بــا توانایی کــه در اداره 

مجلس دارد کنترل کند.
عضو جامعه روحانیت مبارز شــرایط فعلی کشــور 
را شرایطی حســاس و مهم دانست و تاکید کرد: 
کشــور نیازمند آرامش و همدلی اســت، نیازمند 
این اســت که از همــه امکانــات و ظرفیت های 
کشــور در جهت حل مشــکلاتی چــون بیکاری، 
ازدواج جوانان، رکود و ....بهره گرفته شــود. در 
این میان مجلس بدون شــک نقش تعیین کننده 
و حساســی دارد و نباید اجازه داد مسائل اساسی 
مردم در ســایه اغراض و درگیری های سیاســی 

گم شود.
ایــن اســتاد اخــلاق با خطــاب بــه نماینــدگان 
هــای  درگیــری  از  پرهیــز  خواســتار  مجلــس 
سیاســی در مجلــس شــد و گفــت: مجلــس در 
حفظ آرامش کشور نقشــی تعیین کننده دارد، به 
همــه نمایندگان عزیــز توصیه می کنــم از گفتن 
حرف های نادرست، تهمت زدن و افعال ناهنجار 
خاصــه آنهایی کــه با اغراض سیاســی اســت، 
خودداری کنند. از رییــس مجلس و نواب رییس 
هم مــی خواهم با صبــر و حوصله بــا نمایندگان 
برخــورد کنند و اجــازه تهمــت زدن و بیان حرف 

های ناروا در پارلمان را ندهند.
وی حضور مطهری و پزشــکیان در هیات رییسه 
مجلــس را به فال نیــک گرفت و گفــت: باز هم 
توصیه می کنم مراقب باشند و درگیر دسته بندی 

های سیاسی در اداره مجلس نشوند.
حجت الاســلام طباطبایی حمایــت طیف جبهه 
پایــداری از ریاســت لاریجانــی را هــم تاکتیکی 
دانست و گفت: باید از این موقعیت بهره برداری 
کرد. البتــه اینها در مجلــس غلبه ای ندارند ولی 

باز هم مــی توان آنها را کنترل کرد .
وی تاکیــد کــرد: مــن به ایــن مجلــس امیدوار 
هســتم. خوشــبختانه افراد خوبی به مجلس راه 
یافتند و امیدوارم متوجه باشند با توجه به در راس 
بودن مجلس چقدر می توانند در حل مشــکلات 

جامعه مثمر ثمر واقع شــوند.
وی درخصــوص رقابــت عــارف بــا لاریجانــی 
نیــز گفــت: عارف به درســتی شــرایط کشــور را 
می شناســد و اصلاحــات بــا توجــه بــه اتفاقات 
 اخیــر بایــد قــدردان منــش سیاســی ایشــان 

باشد.

روز نو نوشت: اصلاحات همچنان در اکثریت مجلس
فردای پس از انتخاب لاریجانی به عنوان رئیس موقت مجلس دهم برخی از روزنامه های دلواپس اصولگرا به صورت هماهنگ و 

زنجیره ای به چاپ این مطلب که » اصلاح طلبان تقریبا هیچ « مبادرت ورزیدند.

 نامه نیوز نوشت: خواسته زنان از نمایندگان زن مجلس دهم چیست؟
جامعه انتظار دارد زنان مجلس دهم گام های موثر هرچند کوچک در جهت رفع و رجوع حقوق زنان بردارند و حداقل نگویند که کار زن فقط 

شوهرداری است!

 فارس نیوز نوشت: مروری بر ملال آورترین پرونده سیاسی تاریخ وزارت علوم
سوال اینجاست که بی توجهی به فرمایشات رهبر معظم انقلاب، عدم تمکین از حکم کمیسیون اصل نود، توهین گسترده و علنی به 

بورسیه ها، انتشار اسناد محرمانه دولتی و هزاران خطای نابخشودنی دیگر، نباید سبب ارائه یک دادخواست یا پیگرد برای مجتبی صدیقی 
یا محمد فرهادی شود؟

 صراط نیوز نوشت: چرا نایب رییسی مطهری، پیروزی اصلاح طلبان نیست؟
از روز گذشته که علی مطهری به عنوان نایب رییس دوم مجلس برگزیده شد، اصلاح طلبان این رای را با پیروزی خود در مجلس یکسان 

دانسته و به تحلیل آن پرداخته اند.

عکس روزسایت نگار

 لبخند در جلسه هیئت 
دولت/ ایرنا

خبرنامه

عده ای متحجر معیار تشخیص حق از باطل شده اند
یادگار امام )ره( گفت: هیچ کدام از رهبران انقلاب اسلامی متحجر نبودند؛ 
چــرا که متحجرین پیــش از انقلاب مبــارزه را حرام می دانســتند، اما امروز 
عده ای از آنها سردمداران اندیشه ای شده  و دیگران را به محاکمه می کشانند 

و معیار تشخیص حق از باطل شده اند.
ســید حســن خمینی با تأکید بر اینکه امروز محتاج این هستیم که گفتمانی 
مورد اتفاق اندیشــمندان جهان اسلام شکل دهیم که برای جامعه اسلامی 
وفاق به ارمغــان بیاورد و آن را به یــک وحدت درونی برســاند تصریح کرد: 
گفتمان امام )ره( و انقلاب اسلامی این امکان را دارد که به عنوان گفتمان 

غالب و اندیشه ناجی در جهان اسلام پذیرفته شود.
ســید حسن خمینی با طرح این پرســش که ارکان گفتمان امام خمینی )ره( 
چیســت، ادامه داد: اولین رکن این گفتمان بازگشــت به ارزش های دینی و 
اســلامی اســت. بدین معنا که این گفتمان ســکولار نبوده و حتماً حاکمیت 

دین را در جامعه لازم می داند.
یــادگار امــام )ره( دومین رکن این گفتمــان را توجه به رأی مردم دانســت و 
گفــت: اگر رأی اکثریت مــردم مورد قبول قرار گیرد و ملاک اطاعت باشــد 
نه حقیقت، جوامع اســلامی حاکمیت خود را بر مبنــای آنچه مردم انتخاب 
می کنند، پی ریــزی خواهند کرد و در آن صورت اســت که دیگر هر کســی 
 در یک جامعه اســلامی تفنگ به دســت نمی گیرد و احســاس مســئولیت 

نمی کند.
رئیس موسسه تنظیم و نشر آثار امام )ره(، ادامه داد: اگر در همه کشورهای 
اسلامی مردم سالاری دینی روح حاکم بر جوامع شان باشد آنگاه امکان یک 
رقابت ســالم در جامعه اســلامی وجود دارد و همه تلاش می کنند قول خود 

را به گوش مردم برســانند و آنها را به سوی خود جلب کنند.

تولیت حرم امام )ره( با تأکید بر اینکه آنچه امروز در جامعه اسلامی شاهدیم، 
یک فاجعه است، اظهار کرد: امروز آنقدر اخبار و تصاویر و فیلم ها از سوزاندن 
انسان ها، سربریدن افراد و کشتار فراوان از مردم منتشر شده است که دیگر 
نقل چنین اخباری و یا شنیدن آنها برای انسان ها عادی شده است در حالی 
که ما حتی در گذشــته تصور نمی کردیم که چنین اتفاقاتی در تاریخ اســلام 

رخ داده باشد.
یادگار امام )ره( سومین رکن گفتمان سیاسی امام )ره( را نفی تحجر دانست 
و گفت: ما تردیدی نداریم که آنچه پیامبر )ص(  گفته اســت حکم خداســت 
اما تردید هم نداریم که همان خداوند عقل را هم در اختیار ما قرار داده است 

و نفی تحجر یکی از پایه های اصلی تفکر امام )ره( اســت.
وی ادامــه داد: حکم امام )ره( درباره موســیقی، شــطرنج و حضور زنان در 
جامعه و ورزش و تحصیلات بانوان در روزگار ایشــان بســیار سدشــکن بوده 

است.

انقلاب و رهبرانش هیچ کدام متحجر نبوده اند
رئیس موسســه تنظیم و نشر آثار امام )ره( ادامه داد: انقلاب اسلامی ایران 
نه خودش و نه رهبرانش هیچ کدام متحجر نبوده اند و متحجرین نیز پیش از 
انقلاب اهل مبارزه نبوده و آن را حرام می دانســتند و نهایتاً با مبارزه مخالفت 
نمی کردند، اما اینکه بعد از پیروزی به انقلاب پیوســتند بحث دیگری است.
سیدحســن خمینی تأکید کرد: امروز عــده ای از متحجران، ســردمداران 
اندیشــه ای شــده اند و دیگران را به محاکمه می کشــانند و معیار تشخیص 

حق از باطل شده اند.
یــادگار امام )ره( با تأکید بــر اینکه امام خمینــی )ره( در هیچ دوره ای ترور و 

بمب گــذاری را تأیید نکرده بودنــد، اظهار کرد: امــام )ره( در برخی موارد با 
جریاناتی که به اسم اسلام ترور می کردند واکنش نشان دادند و فرمودند که 
این ترورها ربطــی به مبارزه ما ندارد و در واقع امام )ره( جز حرکت هایی که از 

طریق مردم انجام می شد را نمی پذیرفتند.
سیدحســن خمینی افزود: صدور انقلاب،  صدور فکر بود نه تفنگ و صدور 
فکر از هر نوع تأثیرگذاری و صدور دیگری دقیق تر، درســت تر و مناســب تر 

است.
رئیس موسسه تنظیم و نشــر آثار امام )ره( با تأکید بر اینکه انقلاب اسلامی 
ایران را بعضی ها انقلاب »کاسِت« می نامند، اظهار کرد: برخی از خارجی ها 
انقلاب اســلامی ایــران را انقلاب نوار کاســت می دانند؛ چرا کــه نوارهای 
ســخنرانی امام )ره( بود که بــر مردم تأثیر می گذاشــت و آنهــا را به صحنه 

می آورد.
ســید حســن خمینی با تأکید بر اینکه ما امروز به یک گفتمان سیاســی نیاز 
داریم که برای جهان شــیعه و جامعه اســلامی و انســانیت کاربرد داشــته 
باشــد، اظهار کرد: ما امــروز به یک گفتمان سیاســی نیاز داریــم که برای 
جامعه شــیعی برآمده از روح فقه شــیعه باشــد و البته برای جامعه اسلامی 
نیز نیازمند گفتمانی وســیع تر از شــیعه هســتیم کــه باید آن را بازشناســی 
 کنیــم و در ضمــن بــرای جامعه انســانی نیــز باید یــک گفتمــان جامع را 

پی ریزی کنیم.
وی در تشــریح هدف این گفتمان اظهار کرد: هدف ایــن گفتمان باید تعالی 
جامعه باشــد و هر گفتمانی که به سقوط اخلاق و انسانیت بیانجامد گفتمان 
دینی نیست و اگر اندیشه ای برای اخلاقی زیستن راهکاری ندارد، نمی تواند 

اندیشه ای دینی شناخته شود.

حجت الاســلام والمســلمین غلامحسین محســنی اژه ای در حاشیه جلسه 
امروز مســئولان عالی قضایی در جمع خبرنگاران در پاسخ به سئوالی مبنی بر 
اینکه کروبی در نامه ای درخواســت برگزاری دادگاه را کرده بود آیا قوه قضاییه 
تمهیداتی برای برگزاری دادگاه انجام داده اســت؟ گفت： تا زمانی که مصوبه 
شــورای امنیت ملی به قوت خود باقی اســت کاری نمی شــود کرد. اصل این 
قضیه بنا به مصوبه شورای عالی امنیت ملی است، مگر اینکه تصمیم دیگری 

گرفته شود.
محســنی اژه ای درباره آخرین وضعیت پرونده رســیدگی به مالباختگان ثامن 
الحجج گفت: بیشــترین توجه دستگاه قضا این اســت که مردم به حق شان 
برسند، برای دستگاه قضایی راحت ترین کار زندانی کردن فرد است. با این کار 
چه اتفاقی می افتد آیا این به ضرر یا نفع مردم اســت. در ســتاد مبارزه با مفاسد 
اقتصادی با حضور بانک مرکــزی، وزارت اطلاعات و ... اقداماتی در رابطه با 
کم تر شــدن ضرر تعیین شد. در اینجا مســئولان تعاونی بر اساس گفته وزارت 
اطلاعات به هیچ وجه در رابطه با میزان ســود و اموال و تعداد شعبات تا مدت 
ها طولانی همکاری نمی کردند. مدیر این تعاونی هم گفته بود که دو میلیون و 

چهارصد سپرده گذار و پانصد شعبه در کشور داشته است و احساس می شد اگر 
این سپرده گذاران اضافه شوند مشکلات جدی تر می شود. وی تصریح کرد: 
بیش از یک میلیون نفر از این ســپرده گذاران تعیین تکلیف شده اند. وی بیان 
کرد: هزار میلیارد از منابع بانک پرداخته شــده اســت، اما کسانی که تا سپرده 

۳5 میلیونی دارند پرداخت می شود.

پارتی های شبانه از جایی هدایت می شوند
معاون اول قوه قضاییه در پاسخ به سئوالی مبنی بر اینکه در مورد اجرای حکم 
شلاق تعدادی دختر و پسر در قزوین برخی مدعی اند که تشریفات قانونی انجام 
نشده است، لطفا در خصوص رسیدگی به این پرونده توضیح دهید، گفت: حکم 
صادره در این رابطه منطبق با آیین دادرســی بوده اســت و اگر کسی اعتراض 

دارد بگوید به چه چیز آن معترض است.
سخنگوی دستگاه قضا بیان کرد: عنوانی که تحت پارتی یاد می شود و عمدتا 
هم جوان و نوجوان شرکت می کنند شــواهد و قرائنی هست که از هدایت این 
مجامع از جای دیگــری خبر می دهند کــه نهادهای انتظامی این مســاله را 

بررسی می کنند.
وی افزود: برخی از جرائم باید مستقیما به دادگاه برود و قانون این مساله را ذکر 
کرده است. برخی از جرائم منافی عفت به دادگاه می رود. اگر حکم صادر و به 
دادگاه رفته است الزامی نیست که حتما یک پرونده پروسه طولانی را طی کند.
سخنگوی دســتگاه قضا در پاسخ به سئوال دیگری مبنی بر چگونگی هدایت 
برگزاری برخی از پارتی های شــبانه نیز گفت: برخی شواهد حاکی از این است 
که افرادی که در برگزاری پارتی ها دست داشتند در تهران و برخی استان های 
دیگر از جمله مازندران و خراســان و ... یکی بوده اند. به عنوان مثال بعضی از 
افراد با افرادی که از ســفارتخانه ای آمده بودند صحبت کرده و آنها را نشــان 

می گرفتند و قرار و مدار را تحت پارتی می گرفتند.
وی افــزود: یکی از افــرادی که در پارتی ســعادت آبــاد تهران بــود در پارتی 
مشهد و مازندران بوده و این نشــان می دهد کسی آنها را هدایت می کرده، اما 
افراد مدعو از قشــر مشخصی نبودند و شــواهد حاکی از این است که مسائل 
 خلاف قانون از جمله مشــروبات در آن ها اســتفاده می شده که خلاف شرع و 

قانون است.

قوه قضاییه نمی تواند به موضوع دادگاه کروبی ورود کند
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رصدخانه

دیدار با وایکینگ ها
ادامه سفر وزیر خارجه ایران به شمال اروپا با دیدار از سوئد

محمد جواد ظریف، وزیر خارجه جمهوری اســلامی ایران، در ادامه سفر 
اروپایی خود امروز در ســوئد با مقامات ارشد سوئدی دیدار و گفت و گو کرد. 
وی که پیش از این به لهستان و فنلاند نیز سفر کرده بود، در دیدار امروز خود 
با وزیر خارجه سوئد، درباره طیفی از مسائل دوجانبه و منطقه ای به گفت و گو 
پرداخت. وزیر امور خارجه سوئد در این ملاقات با تبریک توافق هسته ای 
ایران با گروه 1+5 و اشــاره به روابط چند صد ســاله دو کشور، بر گسترش 
همکاری های ایران و سوئد در مرحله فعلی تأکید کرد. ظریف نیز با تأکید 
بر اینکه ایرانیان مقیم ســوئد پل های ارتباط فرهنگی دو ملت هستند و با 
اشاره به حضور هیئت اقتصادی بزرگ همراه و همایش بازرگانی مشترک 
دو کشور، بر ضرورت گســترش همکاری های دو کشور در همه زمینه ها 
در مرحله پســابرجام تاکید کرد. وزرای خارجه ایران و سوئد در این دیدار در 
خصوص تحولات منطقه خاورمیانه نیز گفت وگو و رایزنی کردند. مارگوت 
والستروم، وزیر خارجه سوئد پس از دیدار و گفت وگو با محمدجواد ظریف 
وزیر خارجه ایران در صفحه توئیتر شخصی خود نوشت: »گفت وگوهای 
خوبی با وزیر خارجه ایران درباره روابط دوجانبه، مسائل منطقه ای و حقوق 

بشر داشتم«. 
ظریف صبح امروز و پیش از دیدار با وزیر خارجه سوئد، با وزیر نوآوری و امور 
شــرکت های این کشور دیدار و درباره مسائل تجاری و اقتصادی دوجانبه 
با وی به رایزنی پرداخت. ظریف در این ملاقات ظرفیت های اقتصادی و 
انســانی ایران را تشریح و با اشاره به اینکه ایران قبلا اولین شریک تجاری 
سوئد در منطقه خاورمیانه بوده و سوئد از وجهه خوبی در بازار ایران برخوردار 
اســت، ابراز امیدواری کرد روابط اقتصادی دو کشور در مرحله پسابرجام 
به جایگاه قبلی خود بازگردد. وزیر خارجه کشورمان نوسازی ناوگان حمل 
و نقل ســنگین ایران، آلودگی هوا، انرژی های نو، و مدیریت پسماند را از 
جمله زمینه های عملیاتی گسترش این روابط دانست. وزیر نوآوری و امور 
شرکت های سوئد نیز ضمن استقبال از افزایش همکاری های دو کشور، 
ابراز امیدواری کرد همایش اقتصادی ایران سوئد که امروز در استکهلم با 
حضور هیأت اقتصادی همراه ظریف برگزار می شود، زمینه ارتباط بیشتر 

شرکت ها و گسترش روابط اقتصادی دو کشور را فراهم کند.
گفتنی است ظریف روز گذشــته نیز در فنلاند، با شماری از مقامات ارشد 
این کشــور دیدار و گفت و گو کرده بود. وزیر امور خارجه کشورمان در سفر 
به هلسینکی در دیدار با مقامات فنلاندی ابعاد مختلف مناسبات دوجانبه 
و راه های گســترش روابط در زمینه هــای مختلف به ویــژه اقتصادی را 
مورد بحث قرار داد. وزیر خارجه کشــورمان برنامــه کاری خود در فنلاند 
را با ســخنرانی و پرسش و پاسخ در نشست بســته و غیر رسانه ای انجمن 
هلسینکی درباره فرصت ها و چالش های فراروی امنیت خاورمیانه آغاز و 
سپس با مارتی آنتیساری، رئیس جمهور اسبق فنلاند دیدار کرد. طرفین در 
این ملاقات در خصوص بحران های منطقه خاورمیانه و راه های پایان آن 
گفت  وگو کردند. پس از آن، ظریف با تیمو سوئینی، همتای فنلاندی خود، 
در محل وزارت خارجه این کشور دیدار و در خصوص روابط و همکاری های 

دو کشور در حوزه های سیاســی، اقتصادی، بانکی و پارلمانی گفت وگو و 
رایزنی کرد.ظریف در این ملاقات ضمن تشــریح ظرفیت های انســانی و 
اقتصادی گســترده ایران، ابراز امیدواری کرد در مرحله پســابرجام زمینه 

گسترش همکاری های دو کشور فراهم شود.
در این دیدار، وزیر امور خارجه با اشــاره به ترکیب و سطح هیئت اقتصادی 
همراه و همایش مشــترک اقتصادی ایران و فنلاند که توســط اتاق های 
بازرگانی دو کشــور در حال برگزاری در هلسینکی اســت، آینده روابط دو 
کشــور را امیدبخش دانســت. وزیر خارجه فنلاند نیز با تشــکر از ظریف 
به خاطر ســخنرانی صبح سه شــنبه در انجمن )فروم( هلســینکی و ابراز 
خشنودی از حضور هیئت اقتصادی همراه وزیر خارجه در سفر به فنلاند، 
گفت: »همکاری های دو کشور در حوزه های مختلف از جمله ارتباطات 
و آموزش، می تواند گســترش یابــد«. وزرای خارجه دو کشــور همچنین 

در خصــوص بحران های موجود در منطقــه خاورمیانه و راه های حل آن 
رایزنی و تبادل نظر کردنــد. پس از آن، ظریف در ادامه ملاقات های خود 
در هلســینکی با ماریا لوهلا، رئیس پارلمان فنلانــد دیدار و در خصوص 
تقویت روابط دو کشور، به ویژه در حوزه همکاری های پارلمانی گفت وگو و 
رایزنی کرد. ظریف با اعلام اینکه روابط دو کشور در هر سه سطح دولت ها، 
پارلمان هــا و تجار و بازرگانان در مســیر صحیح در حال حرکت اســت و با 
اشاره به شروع به کار دهمین دوره مجلس شورای اسلامی ابراز امیدواری 
کرد روابط پارلمانی دو کشــور در مرحله جدید تقویت شود. رئیس پارلمان 
فنلاند نیز با تأکید بر آمادگی پارلمان فنلاند برای گسترش همکاری های 
پارلمانی با ایران، ابراز امیدواری کرد که گروه دوستی پارلمانی با فنلاند در 
مجلس جدید ایران هر چه سریع تر تشکیل شود. در این ملاقات که رئیس 
و اعضای گروه دوســتی پارلمانی فنلاند و ایران در پارلمان این کشور نیز 
حضور داشتند، سالو لاینن، رئیس گروه دوستی پارلمانی با ایران، با مثبت 
و موفقیت آمیز خواندن دیدار اخیر خود از ایران، بر آمادگی گروه دوســتی 
پارلمان این کشور برای گسترش همکاری های پارلمانی با ایران تأکید کرد.
ظریف در ادامــه حضورش در هلســینکی، عصر سه شــنبه در همایش 
اقتصادی فنلاند - ایران حضور یافت. ظریف طی سخنانی در این همایش 
گفت: »هیأت های تجاری بر اســاس اهداف سیاســی با یکدیگر مرتبط 
نمی شوند. حضور شما بازرگانان در این همایش نشانگر فرصت های موجود 
در همکاری اقتصادی دو کشور است. نیازی نیست من به شما بگویم چه 
فرصت هایی هســت، وظیفه ما رفع موانع موجود از جمله در زمینه بانکی 
است«. گفتنی است وزیر خارجه ایران در اولین مرحله سفر دوره ایش پس از 
اجرای »برجام« به ۶ کشور در آسیای جنوب شرقی و اقیانوسیه )اندونزی، 
سنگاپور، تایلند، برونئی، نیوزیلند و استرالیا( سفر کرد. قرار بود وی اواسط 
اردیبهشت ماه به چند کشور آمریکای لاتین سفر کند که به دلیل تحولات 
داخلی یکی از این کشورها، این سفر به تعویق افتاد. آن گونه که سخنگوی 
وزارت خارجه ایران پیش از این اعلام کرده، ظریف قرار است سفر دیگری 

نیز به فاصله کوتاهی به چند کشور اروپایی داشته باشد.

اذعان رئیس سابق »موساد« به حمایت از تروریست های سوری
رئیس پیشــین موســاد از اقدام رژیم اسرائیل در حمایت از تروریست های عضو »جبهه النصره« و مداوای مجروحین این گروه تروریستی در سرزمین های اشــغالی دفاع کرده و این موضوع را به حضور ایران در سوریه مرتبط دانسته است. 
یفراییم هالوی در گفت و گو با الجزیره اظهار داشــته، از اینکه رژیم اســرائیل مجروحین گروه تروریستی جبهه النصره را در بیمارستان های خود درمان می کند، نگرانی ندارد. با این حال، وی ابتدا این امر را به ملاحظات »انسان دوستانه« 

مرتبط دانسته و سپس، ناچار به اذعان به این موضوع شده که چنین اقدامی اساساً با هدف مقابله با ایران انجام می گیرد.
هالوی اظهار داشته: »همیشه خوب است، با دشمنان خود به شیوه ای انسانی رفتار کنید«. با این حال، وی در پاسخ به سؤالی درباره اینکه آیا صرفاً ملاحظات انسان دوستانه در چنین امری دخیل بوده، اظهار داشته: »من نمی گویم که 
هیچ ملاحظه تاکتیکی مطرح نبوده است. حرف من این است که ملاحظه اصلی و فوری ترین ملاحظه، انسان دوستانه بوده است«. با وجود این، وی که در ابتدا مدعی »رفتار انسانی با دشمنان« شده، در پاسخ به اینکه چرا رژیم اسرائیل 
چنین کاری را با حزب الله انجام نمی دهد، به تناقض گویی روی آورده و گفته، دلیل این امر آن اســت که حزب الله مســتقیم رژیم اسرائیل را هدف قرار می دهد، اما القاعده چنین کاری نمی کند! وی همچنین در بخشی دیگر از این گفت و 

گو، به دلیل اصلی حمایت رژیم اسرائیل از گروه های تروریستی در سوریه اذعان کرده و گفته، اگر ایران در سوریه »مداخله« نمی کرد، اسرائیل هم »ناچار« نمی شد از جبهه النصره حمایت کند. 

سرویس مخفی، مردی که با عبور از مانع قصد نزدیک شدن به سناتور برنی ساندرز 
را داشت، دستگیر کردند

اردوگاه آوارگان
 در کابل

غذا دادن به لمورهای دم حلقه ای در پارک حیوانات وحشی شاندونگ چین

تظاهرات ضد دولتی 
در مقدونیه

 دلیلی برای عدم عضویت ایران 
در سازمان شانگهای نیست

رشید عالم اف، دبیرکل سازمان همکاری شانگهای، گفته هیچ 
دلیل منطقی وجود نــدارد که بتواند مانع پذیرش ایران به عنوان 
یک عضو جدید این سازمان شــود، اما اجماع میان کشورهای 
عضو برای گنجانده شــدن این موضوع در دســتور کار نشست 
آینده سران کشورهای عضو شانگهای در تاشکند ضروری است. 
سازمان همکاری شانگهای در حال حاضر متشکل از روسیه، 
چین، قزاقستان، قرقیزستان، تاجیکستان و ازبکستان است و 
پیش بینی می شود روند پذیرش هند و پاکستان در نشست اواخر 

ژوئن سران کشورهای عضو در تاشکند تسریع شود. 

هدف عربستان از بحران آفرینی 
در مقابل ایران

تصمیم عربســتان در عدم اجازه ورود به زائــران ایران بر تنش 
موجود خواهد افزود و در سرتاســر منطقه گسترش می یابد؛ اما 
این که آیا عربســتان می تواند امنیت زائران حج را بعد از فاجعه 
سال گذشته که صدها و شــاید هزاران زائر زیر دست و پا کشته 
شدند تأمین کند یا خیر، موردی است که بعداً مشخص می شود. 
عربستان سعودی در حال شدت بخشیدن به تنش خود با ایران 
جهت سلب مشروعیت این کشور و محدود ساختن نفوذ ایران 
در جهان اسلام است. هرچند بیشتر کشورهای اسلامی روابط 

خود را با ایران بحرانی نمی کنند.

طرح جدید سناتورهای آمریکایی 
درباره ایران

دو نماینده ســنای آمریکا طرحی پیشنهاد کرده اند که خواستار 
تمدید تحریم ها علیه ایران تا زمانی است که آژانس بین المللی 
انرژی اتمی بتواند صلح آمیز بودن تمامی فعالیت های هسته ای 
ایران را تأیید کند. طرح پیشــنهادی تیم کین و کریس مورفی، 
خواستار تمدید »قانون تحریم  ایران« است. این قانون که سال 
199۶ در کنگــره آمریکا تصویب شــده، در پایان ســال جاری 
میلادی منقضی می شــود و به همین دلیل، نمایندگان کنگره 
آمریکا خواستار تمدید آن هستند. کاخ سفید قانونگذاران را به 

اجتناب از اقدام عجولانه در این باره دعوت کرده است.

آمریکا: چیزی درباره پایگاه نظامی 
ایران در عراق نشنیده ایم

ســخنگوی وزارت خارجه آمریکا درباره ادعاهای موجود راجع 
به تصمیم ایران برای ساخت پایگاه نظامی در عراق اظهارنظر 
کرده است. جان کربی در واکنش به ادعاها درباره تصمیم ایران 
به ایجاد پایگاهی نظامی در اقلیم کردستان عراق، اعلام کرد، 
واشــنگتن از وجود چنین طرحی بی اطلاع است. وی در پاسخ 
به سؤالی در این زمینه گفته: »این نخستین بار است که چنین 
موضوعی را می شــنوم. چنین اقداماتی باید بــا موافقت دولت 
عراق انجام شــود«. وی در ادامه مدعی شده: »آمریکا دوست 

ندارد که ببیند طرفی، در امور این کشور مداخله کند«.

بین الملل


